
Innhohi:

Hvaler
svelger
ballonger

Paul \\ fitson & hans grønne
krigere kan finne på å peke
ut Vidar Theisen og TV2-
Sin som nye fiender. Nå
viser det seg at hvaler dør i
Antarktis fordi de svelger
værballonger.

• side 2

Taiga Rescue Network
setter internasjonalt søkelys
på Statskogs veibygging i
Holmvassdalen i Nordland.

• side 6

Gentukling
kan gi nye
virus

Forskere både i USA og
Norge frykter nye skadelige
plantevirus som følge av
genmodifisering.

•sidelO

Uenige om

miljøgaranti

Danske jurister og
politikere er uenige om
hvordan miljøgarantien, en
unntaksbestemmelse i EUs
regelverk, skal anvendes.

• side 11

Statskog
møter
motstand

Vegdirektoratet har inilj øfergen
pa tegnebrettel. I tillegg til a
hytte ut dieselmotoren med
hatterier, vil de se pa Ibrhold som
miljovennlig maling, materialer,
utslipp og kantinedrift.

Marinteknisk senter i

Trondheim anbafaler ikke
batteridrevne firger.

— Jeg har mer tro
naturgass som alternativ
diesel, sier Per Magne Einang.

• side 8

Dekkforhandlerne
påstår at salget
av piggfrie dekk
var enormt i fjor.
Derfor skulle det
ikke være nød
vendig med
avgifter eller for
bud. Bare bløff,
mener Statens
Vegvesen.

-— Dette skjønner vi ikke. Vare
tall viser en enorm økning i
salg av piggfrie dekk, sier
daglig leder Hroar Braathen i
Dekkimportorenes Forening.
Vegvesenet vurderer ii innføre
avgiftsordning pa piggdekk
allerede høsten 1999.

• side 3

Enøk for eldre

Varmere boliger og lavere
stromregninger blir hverdagen
Ihr flere hundre pensjonister i
I lordaland.

Naturvernforbundet skal
gjennomføre enok—tiltak hjemme
hos de gamle.

X Buhletill
t4 4 1991 9 t utgitt av Norges Naturvernforbund

«I sommer harjeg

reist litt ied togfor å

•/åfiuleisen av hvordan

det er:.. »
NSI3—nivi k 1099 ()su NI) tJELANI)

Bløffet bransjen
om piggdekk?

øke ikke .s’alget av pitgfrie dekk sü voldsomt allikevel? (Foto:
Tonuny Olofsson/Samfoto

Batteridrevne båter?
Innen utgangen av året får vi svar på om det

lønner seg å la ferger gå på batteri.

pa
til

• side 8
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Omlag 10 000 værballonger med
meterologisk maleutstyr slippes
hvert jr fra baser i Antarktis.
Etter få timer faller hallongene
ned og blir liggende å drive i
sjøen. Ingen har tidligere tenkt
på at dette kan utgjøre noen
trussel for naturen.

Vi trodde ikke dette var
noe tema i det hele tatt, sier
forsker Gerald Eddlemon ved
Oak Ridge National Laboratory,
til New Scientist.

Det skulle vise seg å være EåI.
Hvaler kan sluke ballongene og
sannsynligheten er større enn
antatt. Eddlemon og hans
kolleger har tatt utgangspunkt i at
de brukte værballongene blir
spredd tilfeldig rundt på havet og
at hvalenes bevegelser på jakt
etter mat ogsa er tiltèldig. Ut fra
antall hvaler og ballonger samt
hvalenes hastighet har tårskerne
regnet ut at en gjennomsnittshval

har mlag sju prosents sjanse for
å støte pa en værballong hvert år.
For hardt prøvede arter som bare
består av noen lå tusen individer,
slik som hlåhval og knølhnal
betyr dette at noen hundre hvaler
møter en ballong i året. Da har
forskerne regnet at hver ballong
forsvinner etter ett år. I virkelig
heten kan polythene, det mest
vanlige ballongmaterialet. vare i
flere tiår i arktiske tårvann. Ingen
vet med sikkerhet hva som skjer
når en hval sluker en værballong,
men det er funnet døde hvaler
med ballonger i magen og det er
mulig at ballongene har kvalt
dem. l-lavstrømmene skiller ikke
mellom plankton og hallonger,
dette gjør at de kan havne i de
samme havområdene, og sjansene
for a lå i seg ballonger øker for
planktonspisende hval.

— For arter med sunne
bestander gjør det ikke noe a
miste noen individer, men selv
en lav dødelighet er for mye Iår
disse artene, sier Eddlemon. •

N&M_Bulletin
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Salget av piggfrie dekk står ikke i
tårhold til hva clekkforhandlerne
har skrytt av. I tjor pratet noen
iekkfbrhandlere om en økning
på 40 prosent, mens noen sa de
nesten bare solgte piggfrie dekk.
Myten om at lorhud og avgilier
pa piggdekk vil være overtiødig,
ble raskt etablert.

Statens Vegvesen har
undersøkt hvordan salget av

Polen opplevde store Ibrandninger
pa slutten av 80-tallet. med
reformer og omlegging til stadig
mer markedsonientert økonomi
utover 90-tallet. Dette har gitt stor
økonomisk vekst i Polen.

I samme periode gikk de
polske utslippene av svovel
dioksid (S02) ned fra 4.2 (i
1988) til 2,6 millioner tonn i aret
i 1994. Dette er en nedgang pa
hele 37 prosent.

jOrgen Salay ved Universi
tetet i Lund i Sverige har sett pa
utslippene i sammenheng med
kraftproduksjon i Polen. Under
søkelsene iser at kral)produk—
sjonen ogsa sank i denne peri
oden, men bare med 6,5 prosent.

I tillegg til mindre etter
spørsel pa energi peker Salay pa
tre hovdarsaker til den kraftige
reduksjonen av S02-utslipp.

— For det første begynte
man å kjøpe kull med lavere
svovelinnhold og høyere energi-
kvalitet. Dessuten ble kraft—

piggfnie dekk egentlig har gatt.
-

— Vi hint en økning pa kun
hm prosent i Oslo og Akershus.
Det samsvarer ikke helt med
dekktbrhandlernes pastander,
sier Kjersti Danielsen,
intårmasjonskonsulent ved
Statens Vegvesen Akershus.

Avviser Vegvesenet
Dekkimportørenes Forening
(DII:) avviser undersøkelsen.

— Undersøkelsen kan umulig

verkenes totale effektivitet får-
bedret. I tillegg kom det streng
ene krav pa luftforurensning i

1991. sier Jhrgen Salay til det
svenske bladet Acid News.

Gulrot og pisk
Myndighetene i Polen har brukt
bade lokkemidler og trusler for å
tvinge fram mer effekti kraft-
produksjon.

En av truslene var å doble
kullprisen slik at brenselforhruk
ble dyrere for kraftverkene. Fordi
dette skjedde samtidig med at
kraftindustnien ble delt opp i
uavhengige statseide selskaper
med press pa seg tår a drive
økonomisk, ble det nødvendig
får selskapene :i minske
brenselkostnadene og forbedre
generatorenes etIiktivitct.

Et gulrot—tiltak som har vært
med a stimulere til mer effektiv
drift var å avskatE (len sentrali
serte tildelingen av kull. Dette
gjorde det mulig å kjøpe kull

være representativ. Vare tall, som
er ha,eri pa rapporteninger fra
onportorene. viser en økning i
salg av piggfrme (lekk pa 108.8
prosent fra 1905 til I 996. sier
daglig leder Il roar 13 raathen i Dl E
I lan torteller at 29 prosent av
dekkene som ble solgt pa
landsbasis i 1996 var piggfrie.

I de store byene ligger
vanlig’ is salget av piggfritt
dobbelt så høyt, altsa oppunder
60 prosent i tjor, sier Braathen.

Avgifter i 1999?
Vegvesenet vil ha piggfrie dekk
pa 80 % av bilene i omradene
rundt Oslo, Bergen. Trondheim
og Stavanger innen år 2002.
Svevestov fra piggdekkjoning
gjør folk syke i de store byene.

— For a ta til det må så og si
alle som kjøper nye vinterdekk
de neste to arene, kjøpe piggfritt.

direkte fra gruvene i mengder og
til priser som passet kraftverkenes
behov bedre. I tillegg kom det nye
avgifter for Iuftlårurensing.

Vinningen spist opp?
De gode tidene vil

fortsette i Polen. De neste fim til
ti arene vil det fortsatt være
økonomisk vekst. Dette vil føre
med seg økt etterspørsel pa strøm
og igjen mer kullforbrenning og
økte SO2-utslipp, sier Salay. Sagt
pa en annen mate: Forbedringen
vi hittil har sett bli spist opp av
okt energiforbruk.

Pa tross av dette har Polen
skrevet under en internasjonal
avtale hvor de forplikter seg til å
redusere S02-utslippene med
37 prosent innen ar 2000 og
66 prosent innen 2010 i forhold
til 1980-niva.

— For å klare malene ma det
innlåres tiltak for rense
avgassene. Dessuten må Polen
bytte ut kull med andre
energikilder, stenge de eldste og
minst etii±tive kraftverkene,
utnytte varme fra kraftverkene
bedre og bruke strøm og varme
mer effektivt, sier Salay. •

Det er lite realistisk, sier Kjersti
Danielsen.

Derlår ønsker Statens
Vegvesen å inntåre en avgifis
ordning pa pmggdekk allerede
høsten I 999. I Ivordan en
eventuell avgiftsordning blir, er
ikke klart enna. Men det er snakk
om en 1000-lapp pr. sesong Iår
pmggdekk. for de som bor utenfor
storbyomradene vil det antakelig
bli en engangssum for hver gang
de kjører inn i byen.

Bestem selv
— Hvis vi ser en voldsom
økning i salg av piggfnie dekk,
vil vi ikke behøve en slik avgift.
Om tendensene derimot
lbrtsetter som i fjor, ma andre
virkemidler til. Da blir det opp til
folk om de vil betale eller kjøre
piggfnitt, sier Danielsen. •

Vindkraft eller
verdensarv

Beboerne i Alvaret pa øland i
Sverige raser mot planene om å
bygge seks vindkraftverk pa øya,
melder Dagens Nyheter.

Beboerne ønsker ikke at øya
skal forandles til et mmmdustni
lokale med en mur av vind—
møller. De viser dessuten til at
Alvaret er med pa det Nordiske
ministerradets Ibrslag til nye
omrader pa LTNFSCOs verdens
arvliste (World Heritage List).
Det betyr at omradet kan ha sa
unike kvaliteter at det bør
bevares inntakt for etterslekta.

Den svenske overlignings
nemda har gitt øybeboerne
medhold i klagen pa vindkratt
verkene. Regjeringen vil avgjøre
saken.

Sykkelregnskap
København kommriune setter sa
stor pris på sine syklister at de
arlig lager et kommunalt sykkel—
regnskap. Regnskapet viser at
sykkelen tar sa mye sønn en trcdel
av hovedstadens transport. Kø
benhavn kommune investerer ar
lig to millioner kroner i sykkclsti
er, melder Danske Kommunem. •

Redaktør (konst.): Abonnoment: I 99ar 1pni :ii

Jens Petier Toldnæs personer), 511(1 in (bednfter)

Blåhval vil ikke
ha ballong
Værballonger er harde å svelge for hvalen

i Antarktis.

Bløff om bildekk?
Dekkforhandlerne fortalte i vinter at

salget av piggfrie dekk gikk så bra at

forbud eller avgifter på piggdekk ikke er

nødvendig. Bransjen bløffer, mener

Statens Vegvesen.

Look to Denmark
Prosessindustriens Landsforening, også kjent som PIL, organiserer
650 av landets største industnibednifier. Nå har organisasjonen gjort
opp status for utslippsaret 1996. Tallene bygger på innrapporteringer
til SFT fra bedrifter som Elkem, Jotun, Hydro, Norske Skog og
Borregaard. Og hvordan star det så til med norsk industri? Vel, det
kommer an på hva man spor om, og kanskje også hvordan man spør
om det. For klimagasser er del registrert en nedgang på tyve
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Uttalelsen fra Froiland kom pa
en politikerdehatt under
asskraftleiren i Øygarden i
august. Samtaler med sentrale
folk i det norske vindkraftmilj neI
viser en virkelighet med små
bevilgninger. Det vil i år bli
bevilget fem-seks millioner
kroner til vindkraft.

En kvart mølle
Nord-Trøndelag Energiverk har
allerede fem vindkraftverk i
drift, og ønsker a bygge et nytt.

Vj har søkt om fire
millioner kroner til en ny mølle.
Dette tilsvarer et investerings
tilskudd på 25 prosent, sier Knut
Mollestad i E-verket.

De har allerede fem vind-
kraftverk i drift, og Mollestad
mener de har gode erfaringer
med driften av disse.

Hvis det er tilfille at
tilskuddene i jr ligger på under
fem millioner kroner er dette
peanuts. hvis vindkraftverk skal
dekke et kraftbehov ma det en
helt annen satsing til, papeker
Mollestad.

Vil forby engangsgriller

Friluftsrådets Landsforbund ber
Miijøverndepartementet Ibrby
engangsgriller.

Forbud er det mest
dramatiske tiltaket, men kanskje
vanskelig å innføre. Andre
muligheter er miljoavgift og
intbrmasjon om skadene, sier
Morten Dasnes i Frilufisradet til
Dagbladet.

Det blir solgt 700.000
engangsgriller i Norge i løpet av
sommeren. Engangsgrillene

Lite penger
Vindkraftpengene gar til to
lbrmal: Introduksjon og
Ibrskning.

Birger l3ergesen er seksjons
sjef i ENOK-seksjon hos NyE,
og lbrdeler penger til intro
duksjon av alternativ energi.
hittil i år er det ikke bevilget en
krone til investeringsstøtte til
vindkraftverk.

Markedet vil kanskje utvikle
seg slik at det blir lønnsomt
med vindkraft, sier Næsheim.

• Han avventer forøvrig
konklusjonene fra energi
kommisjonens arbeid som blir
klart til våren.

— Tar departementet i dag
sin del av ansvaret for

representerer stor brannfitre og er
i ferd med å utvikle seg til et stort
avfallsproblem. -

I brev til Friluftsrådet peker
avdelingsdirektør i Miljøvern
departementet. Ellen Hambro pa
at kommunene kan tårebygge
problemet ved a tilrettelegge
faste grillsteder. Samtidig kan
kommunen forby grilling i
bestemte omrader gjennom
atferdsregler i frilufisloven. •

— hvor inic har dere igjen til
vindkrajt hvis deie støtter byg
ging av en vindnuille Nord
lhrndelag niedJirL millioner?

— Vi har ikke rad til så
mange flere prosjekter av denne
størrelsen, da ma det konkurrere
med Ibr eksempel solenergi eller
varmepumper.

Fridtiof Salvesen jobber i
NYTEK med å fordele penger til
forskning pa alternativ energi.
I lan opplyser at de i ar har omlag
én million kroner til forskning pa
vindkraft.

— Hvor inte er dette i forhold
til Sverige?

Svært lite. Vi har til
sammen 17 millioner til radighet
pa alle nye fornybare energi-
kilder, mens svenskene bruker
1,2 milliarder kroner.

innføring av vindkrafl i Norge?
— Dette er et felles ansvar,

offentlige bevilgninger utgjør
ofte kun en del av rammene.
Det finnes også mange lokale
bedrifter og energiverk som har
kapital og initiativ til å dra i
gang vindkraftprosjekter. •

Renere luft
i Europa
Luften i Europa blir

renere dersom de ti

landene som søker om

EU-medlemskap tilpas

ser seg miljøreglene.

Utslippene av bade svovel
dioksid og nitrogenoksider blir
halvert i de ti sokerlandene fra
Sentral- og øst-Europa hvis de
overholder EU-direktivene om
utslipp fra kraftverk og kjøretøy,
skriver Information. Opplysning
ene er hentet fra en rapport
utarbeidet av den danske Miljø
styrelsen.

Ifølge rapporten vil ogsa
grunnvannet bli renere med FU
regler i de ti landene. Spesiell
gjelder det hvis reglene for
avrenning fra losseplasser over
holdes. Flyene og de sørostlige
delene av østersjøen vil vinne
stort pa at avløpsvannet renses.

500 milliarder danske kroner
blir prislappen for å na EUs
standarder for rensing av
avgasser, avfallsbehandling og
rensing av avløpsvann. Mellom
80 og 95 prosent av utgiftene
skal landene betale selv.

Danmarks miljnvernminister,
Svend Auken, mener landene
kan na malene i løpet av en hang
overgansperiode.

Sveakull ufarlig
for klima

-— Var kullproduksjon med
virker ikke til økt dnivhuseffikt,
sier gruvesjef Finn Lundgren ved
Sveagruvene til Svalbardposten.

Lundgren mener kull som
utvinnes i Svea er energikull, og
peker pa at avtakerne er kullfyrte
kraftverk og sementindustni i
Skandinavia.

Kulllbrbruket i verden
øker relativt mye og blir ikke
pavirket av produksjonen pa
Svalbard, sier Lundgren til
Svalbardposten. I

Knapt til et rotorbiad
Årets vindkraftsatsing over stats-

budsjettet tilsvarer en kvart vindmØlle

Samtidig sier Olje- og Energiminister

Ranveig Frøiland at hun sitter klar med

penger og venter på gode søknader.

N&M Bulletin

FRODE RØNNING

Gj envinnings og renovasj onsbransj en støtter NNV!

Vår strategi:

— Vannkraften fikk
ikke tilskudd
PolitIsk rådgiver i Olje, og Energldepartementet, Arne
Næsheim, påpeker at vannkraften Ikke fikk tilskudd da
den ble bygd ut.

økt kildesortering, ombruk
og gjenvinning av både energi
og materialer. Minimalisere
restdeponering fra både privat
husholdning og næringsliv,
samt minimalisere forurensning
til jord, luft og vann.

HELLIK TEIGEN A/s
fra*Jern og metallforretning

Gjenvinning av
bilvrak, hvitevarei

datautstyr og alle andre

typer stål og metallei’

Hellik Teigen AS
Postboks 2, Loesmoveien i

3301 Hokksund
Tif: 32 75 36 22 • Fax: 32 75 44 84

0NRMEMBER OF
INTERNATIONAL

RECVCLING

BÆRUM KOMMUNE
KOMMUNALTEKNISK SEKSJON

FORURENSNING & RENOVASJON

Bli medlem i

Naturvern-
forbundet!

Telefon 22 99 33 00

Faks 22 99 33 10
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Økologisk er økonomisk

Naturvernforbundet vil verne
I lolrnvassdalen i Nordland.
Statskog star klar til å hygge vei i
omradet.

— Veihygginga vil ga sin
gang. Etter var mening er det
lålIt mulig a drive skogbruk i
Holmvassdalen. Det er gjort en
kjempejobb med registreringer
her tidligere, og vi tar de
nødvendige hensyn, sier
distriktssjef Filif Mevassvik i
Statskog Nordland og viser til at
saken er behandlet i samsvar
med gjeldende ibrsknfter.

Provoserende
Naiurvenfforhundet er klar over
at Statskog er i sin thlle rett
til å bygge veien. men vil likevel
stoppe arbeidet. Forbundet peker
pa at llolmvassdalen er den
eneste sammenhengende natur-
skogen igjen i en veldig uthogd
region. Derfor vil de verne
hele Holmvassdalen. enten
gjennom naturvernloven eller
ved administrativt vedtak.

— Det er skuffende at Norge,
som ir det første landet som
vedtok en C02-malsetning,
sammen med de øvrige olje
produserende landene blokkerer
[hr fremskritt i forhandlirigne.
sier miljøorganisasjonene.

Organisasjonene opplordrer
de øvrige nordiske landene til a
legge press pa Norge i tiden fram
mot sluttlbrhandlingene i Kyoto i

desember.

— Vi mener veihygging bor
utsettes til det er Ibretatt
tilleggsregisteringer i omradet.
Det er provoserende og klander
verdig at statens skoger bygger
vei før situasjonen er avklart, sier
sakshehandler Thor Midteng i
Nattirvernlbrbundet.

Vil registrere
I tter Naturvernfbrbundets
henvendelse ønsker Direktoratet
før Naturforvaltning (DN) å
kartlegge naturverdiene i llolm
vassdalen. Dessverre er det ikke
mer penger til dette pa budsjettet,
men [brstekonsulent Ivar i [augen
sier de na leter etter penger før å
Ibreta lilleggsregisteringer.

Det er interessant å se om
oinradet bør med pa bruttolisten
lbr verneaktuelle omrader. Men
jeg vil presisere at veien som
bygges ikke gar inn i omradet
som allerede er loreslatt vernet,
sier Haugen til N&M ltulletin.

Bør uansett spares
Dilemmaet med å verne I lolm
vassdalen er at det kan gå pa
bekostning av vern av verne-

og krav om kompensasjon [hr
faste oljeinntekter og slutte opp
om l3Us Ibrslag om a redusere
C02-utslippet med 15 prosent
innen 2010.

Bak uttalelsen star Danmarks
Nalurfredningsfbrening. Svenska
NaturskyddsiZireningen, Norges
Naturvernlbrhund. Natur och
Miljd i Finland, Alands Natur &
Miljh, Fnmhinds Naturskydds.
lbrhund og Foroya Nåtturå- og
Umhvørvisverndarfølag. •

erdig harskog langs kysten, den
sakalte horeale regnskogen. Det
vil sannsynligvis ikke DN gå inn
tor. Naturvernlbrbundet opp
[ordrer derlbr Statskog til å spare
I lolmvassdalen uansett utfallet
av vernesporsmalet etter natur—
vernloven.

- Uaktuelt. sier I.ilif Mev,iss—

Den internasjonale miljø-
organisasjonen Taiga Rescue
Network (TRN) har innlemmet
Holmvassdalen på sin såkalte
«Hot Spot-liste». Det vil si en
liste med eksempler på aktuelle
områder som er utsatt for øko
logiske inngrep og overtramp.

- Vi stiller spørsmål ved
Statskogs holdning til natur-
skog. Etter befaring i sommer
mener vi Holmvassdalen
inneholder ekstraordinære
naturverdier, sier biolog- og
jordøkolog Bettina Heilmann
til N&M Bulletin.

vik i Stalskog. — Dette er ikke en
konflikt p:i faglig niva, men
utslag av [brskjeilige mai for
skogbruket. Det er et valg mellom
totalt vern eller tilpasset skog
bruk. Vi har valgt det siste. De
omradene myndighetene nomi
nerer som verneverdige, holder vi
oss selvsagt unna, sier han. •

Heilmann representerer den
tyske miljøvernorganisasjonen
Pro Regenwald i Taiga Rescue
Network. Nå vil hun sette inter
nasjonalt fokus på på saken.

— Vi jobber med faktaark
som skal spres til våre med
lemsorganisajoner. Dessuten
vil vi ta opp saken med våre
kontakter i Tyskland og skrive
om den i vårt nyhetsbrev sier
Heilmann.

Fra før av er den norske
kystregnskogen og Skotjern
fjell i Akershus og Oppland
med på TRNs Hot Spot-liste. B

N&M Bulletin

SIRI LEHNE NILSEN

Stadig flere undersøkelser tyder
pa at det er god økonomi i øko—
logisk landbruk. En svensk
melkehonde som dropper sprøy
temidler og kunstgjodsel. og
ellers følger reglene [hr oko
logisk produksjon. gir sam [annet
en gevinst pa 57 øre per liter
meik, viser undersøkelsen «Bhr
vi dricka ekologisk mjhlk?» fra

Sveriges landtbruksuniversitet.
Dertor er det riktig a gi

støtte til iiko—landbruk. sier Mag
nus (iahrielsen i Norsk okologisk
landbrukslag (NOLL).

(jabrielsen mener hovedkon
klusjonene kan overfores til nor
ske torhold. og at de retttbrdig
gjør ekstra tilskudd til okologisk
landbruk.

I lan reagerer pa uttalelser i
forrige nummer av N&M Bulie
tin. I en artikkel om at oko-bonder

kan tjene mer enn vanlige bønder,
uttaler l’er Agerup fra Norges
Bondelag at det viser at ekstra—
tilskuddene til økologisk ciritt ikke
behover a være høyere enn i dag.

— De fleste samftmnnsoko
nomer mener at tilskuddene skal
sta i [brhold til den genvinsten
samlhnnet tar nar bøndene driver
okologisk. Det er med andre ord
miljø— og ressurslbrholdene som
skal avgjøre hvor store tilskud—
dene bor være. hvis man bruker
tallene fra den svenske undersøk
elsen, og gjør et grovt anslag,
ligger ekstra-tilskuddene i dag pa
rundt halvparten av det saint[an

net tjener pa at bøndene driver
okologisk, sier (iabrielsen.

— DI i jonm’i’ncles o/fl’ at

,sa,n/it,iiisimkonimnuske a,ma/mse, er
lite m’enlt /ordi chi er jnani,’e

Jaktorer det er ianslu’lig ci rette
en prislapp pu

— Den kritikken vil ramme
denne undersøkelsen i likhet med
alle andre. Akkurat tallet 57 ori.
per liter tror jeg ikke man skal
trekke for langt. Men som
samlhnnsokonom kan jeg fltstsla
at analysen bruker anerkjente
metoder, og jeg kan ikke se at den
inneholder noen systematiske
skjevheter, sier Gabrielsen. •

Nok en gang er Statsskog i klammeri

med naturvernerne.
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Samfunnet tjener på at bøndene driver

økologisk, viser en svensk undersøkelse.

Kan få internasjonal
oppmerksomhet
Mlljøorganlsasjonen «Taiga Rescue Networko har engasjert
seg i vern av Holmvassdalen.

Gjenvinnings- og renovasjonsbransjen støtter NNV!

Rystet over Norge
Nordiske miljøvernorganisasjoner er rystet over

Norges rolle i klimaforhandlingene.

___

FJELL KOMMUNE

Miljokommune utan problem
— berre nye utfordringar

Nr. i i Noreg på heimekompostering
2800 hushald er med til no,
over 50% av befolkningen!

Ver miljomedviten du og!

Kalrrnlrrrn

Telenor
Telenor Miljødivisjon

I .n vitig og kr;iIiig miijoproiit i saniiùnri og m;irked

Telenor skai hiiir.r iktivi iii en lr:crckr,,Iir: s;rmlun,,sui’ iklirrir ved g:
il,riiilaonI til ledende nhrI:irherlriit
i viii rntvrliu Irirbedre 1ii iniljiririritirit

lecipo kundene iii å 66 mer inn niveninirur

For å til cl,r i Stive miijøoppuaver reienoriti snnrlurnncl ulenfor har Teienrir AS opprcnnen

Telenor Miljø AS
Sirrrrtnnnf— ter nrforminjnrnn iii.: 13351576 San: 33_lI 4262

LOFOTEN AVFAIJ.SSELSK4P19.—20. september:

Forskningstorget på Universitetet i
Oslo. Bl.a. om miljøgifter i vann og
trygg mat. Arr.: Universitetet i

Oslo,t. 228541 05.

23. september:

Seminar i Trondheim om introdu
seile arter i Norge. Arr.: BI.a,

NTNU. tel. 73 59 8940

29.—30. september:

Kurs om bioenergi fra skogen. Arr.:

Bioenergigården, tel. 61 33 60 90.

20. oktober:

Kurs om bioenergi fra skogen. Arr.:

Bioenergigården, tel. 61 33 6090.

7.—8. oktober:
Nordisk bioenergikonferanse 1997.
Arr.: Norsk bioenergiforening,

63 8404 14.

20.—31. oktober:

Siste forhandlingsmøte om ny

avtale under klimakonvensjonen,

Bonn.

4.—5. november:

Fagseminar om kloakkrensing og

slambehandling i Grimstad.
Arr.: Høgskolen i Agder og

Grimstad kommune, 37 25 04 26.

TØR j INDRE ØSTFOLD I
RENOVASJON

Støtt
Naturvern-

forbundet du
også.

Best i vest!

Vi jobber for:

* avhillsminirnenng
* akt kildesortering

* ressursajenmn inning
* hjemniekomposienne

* ei renere miljø

Ditt avfallsproblem - var utfordring

tterrtensomradeis i;iwrkonimunatc
Renon asjonsselskap DA.

T1t: 55 56 7) 00

Vammavn. 207, 1800 ASKIM

69880370

eller Askim kommune

69882050

Mottakspiass for:

Industri- og husholdningsavfall,
Oppsamlingspiass [hr bilvrak,

Resirkulering av rnatavfail, papir,
drikkekartonger, plast, glass,
jern. trevirke og hvitevarer.

Spesialaviiill:
olje. bilbatteri, maling, syrer og haser oa.

Apningstider
Mandag 07.30-19.00
Tirsdag-fredag: 07 30-16.00Norge ma gi opp

særkravene om hyrdetbrdeltng
Tif. 22 71 92 20
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Itatteridrevne firger er første
skritt. Wizdirektoratet skal
kartlegge muligheten thr a bytte
ut dieselinotorene med batterier.— Innen utgangen av året
haper vi å ha funnet ut om
hatteri-teknologien er blitt så god
at det lønner seg å bruke den i
hrger. I sa fall er det aktuelt å gå
videre med prosjektet, sier Knut
Guttormsen i Vegdirektoratet.

Det er Samfirdsels
departementet som nylig har
apnet pengesekken tbr første
låse av et tredelt prosjekt.

Miljøvennhig kantine
hvis resultatet er lovende og

vi far mer penger, gar vi videre
til andre fase. Der skal vi se pa
hvordan dagens ferger totalt sett
kan gjøres mer miljovennlige,
sier Guttormsen. I tillegg til a
bytte ut dieselmotoren med
batterier, vil det gå pa forhold
som miljovennlig maling, utslipp
generelt og kantinedrift.

Som en eventuell låse tre
ønsker man å utvikle et helt nytt
fi.rgekonsept som tenker miljø
fra begynnelse til slutt.

«1nok for eldre» heter prosjektet
som skal gi mellom 100 og 200
pensjonister lavere stromregning

Bedre teknologi
Ferger med batteridrift er ikke
nytt lr Vegdirektoratet. Bade
midt pa 80-tallet og tidlig pa
90-tallet har sporsmalet vært
utredet i ftrgeteknisk rad.

Det har skjedd mye mccl
teknologien de siste arene. Det
som så litt interessant ut for ti ar
siden kan være langt mer interes
sant nå. Det springende punktet
er hvor effektivt energien kan
utnyttes. Fergene i seg selv er

Per Magne Einang ved Marin-
teknisk senter i Trondheim har
liten tro på batteridrevne ferger.
Marintek har ikke gjort noen
beregninger eller undersøkelser
rundt problemstillingen, og har
heller ikke planer om å gjøre
det.

— Jeg vil ikke anbefale at
man bruker penger på det, sier
Einang. Han har mer tro på na
turgass som alternativ til diesel.

— Det reduserer mye av

og samtidig spare miljøet.
Iinken er at mange pensjonister
bor i gamle og trekkfialle hus,
uten økonomi til å gjennoinlore
enok—tiltak.

Vi skal installere spare-

tunge. og batteriene er ikke lette
de heller. Dertbr ma vi regne ut
kostnader og nytte ved bruk av
lbrskjellige batterityper. I tillegg
skal vi se på det totale energi-
regnskapet, både med tanke på
hvor ofte batteriene ma skiftes,
og hvilke muligheter som finnes
for blant annet resirkulering.— I-bor skal man ta (‘frZ(Tj41L’fl

fra år a drivl’Jc;gcnr.

Tanken er at man kobler
batteriene til stromnettet om
natten. sier Guttormsen. I [an ser
ikke bort fra at det pa sikt kan bli
aktuelt med et solcellepanel eller
en vindmolle pa kaia.

Sikrer arbeidsplasser
Dette er ikke bare bra for

miljøet, men også med tanke pà
norske industriarbeidsplasser.

luftforurensningen. C02-
utslippene er selvfølgelig et
problem hvis man sammen-
ligner med batterier ladet på
vannkraft. Jeg tror imidlertid at
den rene kraften kan bli svært
kostbar etter hvert.

Einang peker også på batte
riene som et miljøproblem.
Dersom de skal resirkuleres,
krever det energi som også
må med i regnestykket.
understreker han.

dusj, tetningslister og koblingsur
gratis hos pensjonister i f’lket,
sier Tarjei I Lusu i Naturvern
lbrbundet i I lordaland. Jobben
skal gjøres av frivillige i
organisasjonen som blir spesielt
opplært til oppgaven.

Prosjektet gjøres mulig av
penger fra Ijorarets TV-aksjon
«Miljø for livet». I tillegg har vi
g1tt støtte fra Vestnorsk enok,
samt en del gratis utstyr. •

Norge er en stor lirgenasjon, og
hvis vi er i ibrkant pa dette
omraciet, kan eksport av teknologi
bli aktuelt, mener Guttormsen. •

Testanlegg
kommer
— 70 norske fergeforbindel
ser kan drives med batteri,

sier Bjørn Haraldsen I Exlde
Sønnak.

Horten-bedriften gjør i løpet
av september ferdig et
testanlegg som skal vise
teknikken i praksis.

Haraldsen mener ferge
turer som tar l0—20 minutter
fint kan drives på batteri.
Forutsetningen er at batteri
ene hurtiglades hver gang
fergen ligger til kai, i tillegg
til en grundigere oppladning
en gang i uken.— Teknikken er godt
etablert for trueker. Batteri
drevne biler har også fått en
del oppmerksomhet. Men
batteridrift egner seg bedre for
båter enn for biler, mener Har
aldsen. Han åpeker at teknik
ken har vært i bruk på en pas
sasjerferge i Italia siden 1988.

Haraldsen ser for seg at
eksisterende vannkraft brukes
for å lade batteriene.

— I tillegg er det et
enormt potensial for energi
sparing her i landet. Det bør
-utnyttes, sier han.

Fylkesmannen
stoppet vei
Veibygging fra fastlandet til øyer
i Kragerøskjærgarden ble nylig
stanset. Fylkesmannen i
Telemaik la ned innsigelse og
midlertidig dele- og byggeforbud
samme dag som arbeidet ble satt
i gang. Veiprosjektet inkluderer
tre bruer. blant annet over den
populære innseilingen i Kreppa.

Bak veiplanene star det sam

me entreprenørfirmaet som vil
bygge 250 hytter pa Gumøy, den
ytterste øya i veiprosjektet. •

Norske båter på batteri
Miljøfergen er på tegnebrettet: Batteri

dreven motor, lite støy, ingen utslipp og

miljøvennlig maling og materialer. Kan

skje blir det vindmølle på fergekaia også.

Gjenvinnings- og renovasjonsbransjen støtter NNV!

RENVEST
Markv.i.n 44. 8400 Sonland

ff76122577 F.76E23577

FIAS!
Fjt-1lrcnncr inLerkonErnunale avfattsselskap

Fosen Renovasjon
7100 Rissa

ørland, Bjugn, Åljord, Rissa

* HALDEN KOMMUNE

O TEKN. DRIFT

- aktivt og mangfoldft
rniljøarb’id
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RENOVASJON
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RÅDE KOMMUNE
T1’I(NISK FIAT
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0STFOLD&FOLLO
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— For tunge batterier
— Batterier er tunge. Dermed må man bruke store mengder

energi bare på å frakte dem med seg.

0’4Sij

Finnmark•
— — —

MiliMienesle as
Laatasveien 2 A - Postboks 322 - 9700 Lakselv - TIf. 78463500 - Fax. 78463502

Enøk for eldre
Pensjonister i Hordaland går en varm og miljøvennlig

høst i møte. Medlemmer i Naturvernforbundet skal

sørge for enkle enøk-tiltak hjemme hos de gamle.

, N&M BulIetin
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DEGÅRD
AVFALLSDEPONI

La ikke plastavfall å i arv

Vi tar imot brukt PE folie med

resirkuleringsmerke eller
fra landbruk, oppdrettsnæringen,

industri og handel for gjenvinning.

Vi regenererer dette til nytt råstoff
(gi-anulat) som gjenbrukes i
plastfolieproduksjonen til nye
søppelsekkei; dekkfolie o.l.

For mer informasjon ta kontakt med

Folldal Gjenvinning a.s.
2580 Folldal FolldaJ

,

Tlf. 62 49 06 00
jeing
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— Mens tempoet pa utsetting av
nye genmodifiserte planter er
skremmende høy, er tempoet pa
innhenting av kunnskap om
skadevirkningene skremmende
liten, mener Terje Traavik ved
Universitetet i Tromsø. I lan
tbrsker pa horisontal geno\ er
foring det at gener flytter seg
pa tvers av artsgrenser. Ogsa
Traavik er bekymret for lblgene
av a putte virusgener inn i
planter.

Virus i mange planter
Mange tbrskjellige planter har tatt

spleiset inn gener tra virus. I-len—
sikten er a ajiire deni motstands—
dyktige mot det samme viruset.

Men virusgenene i plantene
kan «kapres» av andre virus som
kommer utenfra, og nye virus
kan dannes — sakalte hybrider.
En canadisk undersøkelse viser
at risikoen for at dette skal skje
kan være mye større enn tidligere
antatt, skriver New Scientist.
Landbruksmyndighetene i USA
vurderer na strengere regler får
teknologien. Pa et mote i august
ble flere forslag til restriksjoner
drøftet.

— Vi vet for lite
— Vi vet at gener kan flytte seg
mellom lbrskjellige arter og
organismer. Det har vært selve
drivkraften i evolusjonen. \ar
gener fra to forskjellige virus
danner en hybrid, ci’ det umulig å
forutse hva slags egenskaper det

nye viruset ‘ il flt. Det kan bli et
sykdomsvirus.

Traavik er i’ ingen male
motstander av genteknologi —

selv benytter han seg av den
daglig. Men han syns vi i dag vet
for lite om skadevirkningene

Noen typer gener og deler
av gener kan bevege seg. Andre
kan det ikke. La oss tårst avklare
hva slags arvestoff som beveger
seg, hvilke mekanismer som
bidrar til horisontal overibring og
hvordan slik overføring kan
begrenses. sier han.

— Forsøket var designet
Det canadiske forsøket ble utfimrt
av Ibrskeren D’Ann Rochon.

Planlen fikk først satt inn et
virus som manglet den delen
som gjør at det kan spre seg fra
plantecelle til plantecelle.
Deretter satte hun inn en bit av et
annet virus tilsvarende den
delen som manglet i det første.
Disse to slo seg sammen til en
hybrid. eller mer presist: Ln

rekoinbinant. Ifålge New
Scientist er det lårste gang noen
har sist at dette kan skje.

— Det canadiske lbrsoket var
nærmest designet Iår å oppna
rekomhinering. Som lårventet
lhrteller det oss at rekombinering
mellom ((like» sekvenser kan
skje. Men det forandrer lite i

forhold til risikovurderinger.
Ilones mener man ma

lokusere pa egenskapene til
genet som blir salt inn i planten.
og ta utgangspunkt i at de vil
kunne bli spredd.

— Det ville ikke være sa lurt
a oserfore gener som bestemmer
lwordan virus sprer seg fra edle
til edle. Men andre gener kan det
være helt uproblematisk a sette
inn i planter, mener han.

ltones understreker at man
må man være forsiktig ved
genmodifisering generelt, og
særlig nur man bruker virusgener
fordi virus kan spre seg sa raskt.

Men hundre prosent sikker
kan man aldri være, sier han. •
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Dels gar debatten mellom
juristene, dels splitter den parti
ene. Socialistisk Folkeparti (SF)

a nei til EU i -92,ja i -93 og er
ila vendt tilbake til et «nej». Det
blir sett pa som svært viktig hva
Si’s ledelse og velgere bestem
mer seg Iår, fordi dette også
pavirker eie mange velgerne til
det sosialdemokratiske partiet.

Leder i Socialistisk Folke-

parti, Ilolger K. Nielsen. ønsker
en miljøgaranli som kan
anvendes fritt av enkeltland, uten
at Kommisjonen skal godkjenne
bruken. Nielsen blir imotegatt av
juristen Peter VesterdorI han
mener miljøgarantien i dag er
god nok, og at FU-Kommisjonen
ikke har så stor rett til å avvise
bruk av den.

Vesterdorf svarer imidlertid
slik pa SF-lederens ønske om en
miljogaranti som de enkelte land
suverent kan bruke:

-- Sa har vijo opphevet selve
kjernen i EU-samarheidet. Så må
de heller si rett ut at de er sa fine
på miljøet at de gir fanden i
arbeidsplassene, sier Vesterdorf
til Information.

Liten E0S-kunnskap
Debatten gar i tillegg på hva som
skjer med Danmark om det blir
nei i folkeavslemningen i mars.
Holger Nielsen haper dette vil
fifre til nye Ibrhanellinger pa
toppniva i FU, der del vil bli inn
fort en vidigaende miljogaranti.
Juristene Peter Pagh og Peter
Vesterdorf frykter at resultatet
blir at Danmark blir LØS-
medlem, og de mener da at
Norge ikke har en miljøgaranti i
forhold til EU-regelverk.

i3jorn Gudbjørgsrud er LØS
radgiver i SVs stortingsgruppe, og
er uenige med de danske juristene.

— For det lårste ligger det i
EØS-avtalcn at Norge i prinsippet
kan si nei til ethvert direktiv fra
EU. Grunnen til at danskene ikke
kjenner denne vetoretten i LØS-
avtalen er at Norge ennu ikke har
benyttet seg av den, sier han.

(iudbjorgsrud nevner mat
sminice-direktivene som eksempel
pa direktiver SV i nær framtid kan
tenke seg å legge ned veto mot. •

v fakta
Miljøgarantien er en unn
taksbestemmelse i EUs
regelverk. Den kan med
enkelte forbehold kan
brukes av land for å be
holde et strengere regel-
verk på miljØområdet.
Debatten går på hvor lett
det er for et land å bruke
unntaksbestemmelsen.

10 Natur & miljø Bulletin nr. 14 • 1997

Gentukling kan skape nye virus
I USA frykter man at nye, skadelige plante

virus skal oppstå som følge av genmodi

fisering. Også norske forskere er bekymret.
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Harde tak om miljøgarantien
Danskene er splittet i sitt syn på EUs nye

traktat - Amsterdamtraktaten. Debatten

har blusset opp igjen før folkeavstemning-

en i mars, og mye av tiden brukes på å
debattere den såkalte miljøgarantien.

Gjenvinnings- og renovasjonsbransjen støtter NNV!

‘4

El Inlr?’nornmunall avlallssrrlsk,,p for kormonn in
Homnns, Lu’oy, Nesna, [fant Rodoy og Tron,,.

Gjenvinnings- og renovasjonsbransjen støtter NNV!

/ RING GRATIS GRØNT NUMMER

49 -----r)..
Grønt Nummer gir svar på praktiske

.: spørsmål omkring avfallshåndtering.
F.eks. hvordan behandle miljøfarlig
avfall, din nærmeste gjenbruksstasjon,
resirkulering mm. Grønt Nummer er
ingen teletorgmaskin men er betjent av

/ våre medarbeidere i vår åpningstid.

r ønsker du informasjon om Renholdsverkets
virksomhet og tilbud, ring Grønt Nummer.
Vi snakkes!

TRONDHEIM
RENHOLDSVERK
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HADELAND OG RINGERIKE
AVFALLSSELSKAP AS

BERGERMOEN - 3520 JEVNAKER
TIf. 61 31 03 20
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Stavanger tar miljøansvar

- byen med 3-D syn på avfall

RENHOLDS VERKET
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Avfallshåndtering
i Grenland

/
Våren 1997 ble avfallsplanen for de fire kommunene i Grenland (Bambie, Porsgrunn, Siljan og
Skien) frrdig. Planen inneholder konkrete mål mht gjennomiøring av nye tiltak for en mer
mil jøvennlig avfallsbehandling. Planen gir Grenlandskommunene et felles ståsted for den videre
utviklingen av det interkommunale samarbeidet.

Innsamlingsordning for husholdningsavfall.
I Grenland er det innført et Grønt renovasjonssystem som består av grønn beholder til papir,
papp og drikkekartong, grå heholder til restavfall og en rød miljøboks for spesialavfall.

I tillegg til kildesortering i hjemmene er det etablert gjenvinningsstasjoner for

I3AMBLE
KOMMUNE

PoRSGRUNN
KOMMUNE

S ILJAN
KOMMUNE

SKIEN
KOMMUNE

lass. Til Fretex]

innsamling av matavfall fra storkjøkken og utdeling av tøybleier til Grenlands miljøbarn.

/


